
סוד הגאולה

עבודת צוות

פעם אחת הִתְאַחֵר הצדיק רבי דוד מלעלוב בתפילת 
שחרית. נכנס אחד המתנגדים לבית מדרשו וראה אותו 
עומד עם הטלית על כתפו ומכין את עצמו לתפילה. 
המתנגד בז בלבו לצדיק על כך שרק בשעה כל כך 
מאוחרת הוא ניגש להתפלל, ופנה לרבי דוד ואמר לו 
בזלזול מופגן: "כבוד הרב, אני הקטן כבר השכמתי 

קום לפני שעות ארוכות, והספקתי 
לטבול במקווה וללמוד תורה 
כמה שעות טובות; בעוד שאתה, 
כבוד הרב המפורסם, רק עכשיו 

פתחת את העיניים..."

נפש  בשוויון  הצדיק  נענה 
ואמר: "תראה רבי יהודי, אם 
אמרת לפני התורה והתפילה 
המילים  את  שלך  והמצוות 
'בשם כל ישראל' – אם כן, גם 
איתך  מלא  שותף  הייתי  אני 
בתפילה ובלימוד התורה שלך, 
ונמצא שאין לך שום יתרון עלי 
ובמה אתה מתפאר? אבל אם 
לא אמרת 'בשם כל ישראל', מי 
בכלל צריך את התורה שלך...?"

תשובת הצדיק לא הייתה על מנת 
לקנטר חלילה, אלא יש בה לימוד עמוק ועצום:

אין ערך למצווה של אדם פרטי אם אינה מחוברת 
ומשותפת לכל עם ישראל!

התורה והמצוות הן לא תחרות, אלא הן "עבודת 
צוות" של כלל ישראל לאביהם שבשמים.

הצוואה של הרשב”ם

ואומרים הצדיקים שבין ישראל לאביהם שבשמים 
ישנן שתי הנהגות. הנהגה אחת שהיא בבחינת "אהבה 
התלויה בדבר", שבה גילוי אהבת ה' לעם ישראל היא 
לפי מעשיהם. אִם עַם ישראל מתנהגים כראוי – מקבלים 
שפע; וְאִם חלילה להיפך – להיפך. "מעשיך יקרבוך 

ומעשיך ירחקוך".

אבל יש הנהגה עליונה יותר 
שבה ה' יתברך משפיע ומיטיב 
ומגלה אהבתו לעם ישראל בלי 
שום טעם וסיבה, רק מאהבתו 
אותם כאב האוהב את בנו; ושום 
מעשה רע לא יכול לקלקל את 
האהבה הזו, וזו נקראת הנהגת 
"כי בי חשק" – ה' רוצה בנו, ה' 
חושק בעם ישראל בעצמו כמו 
אב האוהב את בנו בגלל שהוא 

בנו ולא לפי המעשים.

הרשב"ם אמר לתלמידו ביום 
שנסתלק מן העולם: אם אתה 
רוצה לזכות להנהגה של "כי בי 
חשק", אגלה לך סוד כיצד זוכים 
ללכך: לפני כל מצווה שאתה 
עושה, בין צדקה, בין תפילה ובין לימוד 
תורה – תאמר את המילים "אני עושה את המצווה 

הזו בשם כל ישראל".

גם ממעשה זה רואים אנחנו שיש הבדל מהותי בין 
מצווה שכל יחיד עושה כיחיד, לבין מצווה שיהודי עושה 
בשותפות עם כל ישראל. כאשר אתה משתתף עם 
כל עם ישראל – כל ההנהגה שבה בורא עולם מנהיג 

את עם ישראל משתנה!

כי כפי שצייננו, התורה והמצוות זה לא תחרות. התורה 
והמצוות זו משימה של כל עם ישראל כעם אחד. כל 
דבר שאנחנו עושים – כל הערך שלו הוא מכך שהוא 
עולה לשמים מכל עם ישראל! לה' יש נחת מהעבודה 
של עם ישראל כולו. וכשאנחנו משתפים ומזכים את 
כל עם ישראל בעבודת ה' שלנו – אז התורה והמצוות 
שייכים לכל עם ישראל וזה מה שנותן את הערך לתורה 
ולמצוות שלנו, וזה מה שעושה נחת רוח לפניו יתברך.

איש אחד בלב אחד

וזה ההסבר היחיד להבין את מסירות הנפש של משה 
רבינו עבור עם ישראל בפרשה שלנו. ה' רוצה לכלות 
את שונאי ישראל ולהשאיר רק את משה. לכאורה זה 
נראה צודק צודק, שהרי כל עם ישראל נכשלו בחטא 
עגל ורק משה הצליח להישאר צדיק, אם כך ראוי 
שמשה ימשיך את עם ישראל לבדו; אבל משה מתעקש 
וממש מתווכח ונלחם עבור עם ישראל ומוכן שה' ימחה 

את שמו בשביל עם ישראל. מה פשר הוויכוח הזה?

אבל עכשיו זה מובן, ה' רוצה לכלות את שונאי ישראל 
לפי ההנהגה של "אהבה התלויה בדבר" שבה ההנהגה 
של ה' כלפי עם ישראל היא לפי מעשיהם; אבל משה 
רבינו מגלה שעם ישראל הם לא יחידים נפרדים העושים 
את המצוות, אלא הם עם אחד וחטיבה אחת וגוף אחד 
שכולו קשור זה בזה – ובכך הוא מגלה את הנהגה 
העליונה של "כי בי חשק", ורק אז ה' מוחל על החטא 

הנורא ומבטל את הגזירה!

וזה מראה לנו כמה משה חי את הקשר העמוק שלו 
לכל יהודי ויהודי. הוא הרגיש ממש שאין שום משמעות 
לשום דבר שהוא עושה, אם זה לא מחובר ושייך לכל 
עם ישראל, אם כך מה יועיל לו לחיות, אם עם ישראל 
חלילה לא יתקיים, ואם ה' רוצה אותי הוא רוצה את 
כל עם ישראל שכולנו שותפים בכל מה שאני עושה.

אין לך יותר 'בשם כל ישראל' מזה.

ומה התוצאות של מסירות הנפש של משה? בזכות 

מאמר ראש הישיבה

המשך בעמ' 3

יו"ל ע"י מוסדות "חוט של חסד"
ע"ש מוהר"ן מברסלב זיע"א

רח' שמואל הנביא 13 י-ם  ת.ד. 50226  טל: 02-5812210 
al5308000@gmail.com :פקס: 02-5812252  מייל

בס"ד בר"ה

חוט של חסד
גיליון לכל בית יהודי | בנשיאות הרב שלום ארוש שליט"א

פלג 
מנחה

כניסת 
שבת

יציאת 
שבת

ר"ת

16:4217:0218:1418:53ירושלים

16:4017:1918:1618:49תל אביב

16:3917:1718:1518:47חיפה

16:4017:1918:1618:49באר שבע

פרשת כי תשא  כ"ב אדר א' תשפ"ד  גליון 862

אין ערך למצווה 
של אדם פרטי 

אם אינה 
מחוברת לכל עם 
ישראל! התורה 
והמצוות הן לא 
תחרות, אלא 
"עבודת צוות" 
של כלל ישראל.



שאלות ותשובות מקו ההלכה

האם מותר להשתמש בספר של חבר מבלי לבקש 

את רשותו?

בזמנינו שיש בתי דפוס וספרים מצויים בכל מקום, 
אדם לא מקפיד ואדרבא נח לו שתיעשה מצווה בממונו 
ולכן מותר לקרוא אף בלא לבקש רשותו. )דברי בניהו 

חלק כ”ח סימן ל”א(.

במשפחה שלנו לא כולם מקפידים 

במצוות ופעמים שסביב השלחן 

יושבות גם נשים לבושות שלא 

בצניעות כמו זרועות מגולות או 

שיער מגולה, האם כשיש שלשה 

אנשים אפשר לעשות זימון במצב 

כזה? והאם מותר לברך ברכת המזון 

באופן כזה שממולו ישנה אשה לבושה לא 

בצניעות?

אפשר לעשות זימון וברכת המזון, אבל לכתחילה 
צריך להקפיד להפוך פניו שלא יהיו כנגד אותה אשה, 
ואם אי אפשר להסיט את פניו וכדומה יכול לברך 

בעצימת עיניים. )יביע אומר חלק ג’ סימן ז’(.

באיזור מגוריי יש מניין לתפילת שחרית בשעה 

5.30 ולאחר מכן יוצאים כולם לעבודה, כעת אנו 

עדיין מתפללים בהנץ החמה, אבל עוד מעט כבר 

הנץ מתאחר ואז נתפלל קודם הנץ החמה, השאלה 

האם עדיף שאתפלל במניין קודם נץ החמה, או 

שאתפלל בהנץ החמה ביחיד, כלומר מה עדיף, 

הנץ החמה ביחיד או מניין פועלים במניין?

כי  יחיד בהנץ החמה,  עדיף שיתפלל 
תפילה שקודם הנץ היא בדיעבד גדול 
והתירו אותה רק מחמת שעת הדחק, 
ולכן אם ישנה אפשרות להתפלל 
בהנץ החמה אפי’ ביחיד, יתפלל 

ביחיד. )ילקוט יוסף חלק א’ עמ’ קלז(.

קניתי כלי חדש והורדתי את המדבקה 

של המחיר, ולאחר שהטבלתי אותו במקווה 

גיליתי שנשאר מעט דבק מהמדבקה על גבי הכלי, 

האם צריך לחזור ולהטביל את הכלי שוב פעם? 

כלל בידינו שאם זה דבר מועט שבדרך כלל אין 
מקפידים עליו, אינו חוצץ בטבילה )שלחן ערוך יורה דעה 
סימן ק”כ סעיף י”ג(, ולכן גם כאן שנשאר מעט דבק, נחשב 

למיעוטו שאינו מקפיד ואינו צריך לחזור ולהטביל 
שוב את הכלי.

אני מלמד ילדים ומכין אותם למבחנים בגמרא 

ובתנ”ך, פעמים שמדובר במשפחות שאין בידם 

היכולת לשלם בעבור הזמן שאני לומד עם הילדים, 

האם אוכל לנכות את הזמן הזה מכספי המעשרות 

שלי, כלומר לחשבן את הסכום המגיע לי ולנקות 

זאת מכספי המעשרות?

יכול לעשות כן לכתחילה, וכשם שמצאנו שאפילו 
על הוצאות תלמוד תורה של בניו שמעל גיל שש יכול 
לשלם ממעשרות )עיין שו”ת יחוה דעת חלק ג’ סימן ע”ו(, וקל 
וחומר בנידון זה שיהיה מותר לשלם ממעשרות. ואף 
למחמירים שהוצאות תלמוד תורה של בניו אסור לשלם 
ממעשרות )אגרות משה יורה דעה חלק ב’ סימן קי”ג(, מכל 
מקום בנידון זה יודו שיהיה מותר כיון שאין לו שום חיוב 
ללמד את אותם נערים ועושה כן בתורת חסד גמור.

חזרתי מהעבודה בערב עייף מעמל היום ונרדמתי 

על הספה, האם אני צריך כעת לברך ברכות התורה?

אם עוד לא התפלל ערבית, יתפלל כעת ערבית ויכוון 
בברכת אהבת עולם לצאת ידי חובת ברכת התורה, 
אבל אם כבר התפלל ערבית צריך לברך כעת ברכות 
התורה מכיון ששכב על הספה נחשב הדבר לשינת 
קבע ומתחייב בברכת התורה, ומכל מקום אף שבירך 
כעת ברכות התורה בכל אופן מתחייב לברך שוב בבוקר 

בקומו משנתו. )הלכה ברורה סימן מ”ז אות כ”ד(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"הבא להיטהר אומרים לו המתן"

ידועים דברי חז"ל, כי הרוצה לכנוס בעבודת ה' עליו 
לדעת להמתין ולהמשיך לכסוף עד אשר ירחמו עליו 

ויפתחו לו שערי תשובה, ורק אם 
יעמוד בזמן ההמתנה בסבלנות, 
וידע כי זאת היא דרך ה', אזי יזכה 
לכל המעלות אשר עליהם הוא 
נכסף כי ה' רואה שרצונו של 
זה האדם חזק ואמיתי, ולעומת 
זאת כאשר האדם אינו מסוגל 
להמתין ודוחק את השעה, אזי 
הוא עלול להגיע להפך הגמור, 
לומדים  זה  נפלא  יסוד  ואת 
אנו מדברי פרשתינו העוסקת 
בחטא העגל ושבירת הלחות 
הראשונות, שמשה רבינו הוריד 

עמו מאת ה' יתברך.

ובס"ד ניתן לראות על פי תורת 
רבינו הסבר וביאור לענין זה, כי 

עם ישראל דחקו מאד את השעה 
שהרי נאמר: "וירא העם כי בושש משה לרדת מן 

ההר" היינו שדחקו את השעה ולא רצו להמתין עוד 
למשה, וע"י כך נפגם להם אור הרצון עד שנתחלף 
להם במעשה עגל, ורבינו כותב בליקו"מ )יג'( שהנפש 

היא הרצון, והצדיק בכדי לעלות ולהביא תורה הוא 
צריך את כל הנפשות של עם ישראל, פירושו את כל 
הרצונות של עם ישראל, אך עם 
ישראל ע"י דחיקתם את השעה, 
ומעשה העגל, פגמו באמונה 

בצדיק, כמו שנאמר: 

"כי זה האיש משה לא ידענו 
שפגמו  ולאחר  לו",  היה  מה 
באמונה במשה אזי הם כבר 
וכבר  יותר,  עוד  התרחקו 
האמונה  גם  מהם  נסתלקה 
בה', כמו שנאמר "אלה אלוקיך 

ישראל...".

הם,  כך  הדברים  ופירוש 
שמי שפוגם באמונת חכמים 
כשאומרים לו "המתן", אזי משם 
הדרך כבר מאוד קלה להגיד 
על העגל "אלה אלוקיך ישראל", 
והעגל בעצמו מסמל את פגם האמונה, כמו שרבינו 
מביא בליקו"מ )ז'( שעגל הוא לשון עיגול, והאמונה 

היא גם עיגול, כמו שנאמר

"ואמונתך סביבותיך" סיבוב הוא עיגול.

נמצא שלאחר שהם לא האמינו בצדיק, אזי כבר 
הצדיק לא היה יכול  להעלות את הנפשות ולהוריד 
איתם תורה, ולכן תכף כשירד משה, נשתברו הלוחות 
כי הנפשות לא האמינו במשה, כי לא רצו עוד להמתין, 
ונפגם הרצון דקדושה שלהם, והתיקון לזה הוא על ידי 
מצות הצדקה וכמובא בליקוטי הלכות – )הל' ערב 

ה"ג( וזה לשונו:

"ועיקר העצה הוא על ידי הצדקה כִּי עַל - יְדֵי צְדָקָה 
מֵאִיר וְנִתְגַּלֶּה הָרָצוֹן ... וְזֶה זוֹכִין גַּם - כֵּן עַל - יְדֵי צְדָקָה 
שֶׁעַל - יְדֵי זֶה מֵאִיר הָרָצוֹן שֶׁהוּא בְּחִינַת אֱמוּנָה כַּנַּ"ל. 
וּכְפִי הֶאָרַת הָרָצוֹן בְּחִינַת אֱמוּנָה עַל - יְדֵי צְדָקָה, כְּמוֹ 

כֵן נִדְחִין כְּפִירוֹת..." 

וכמו שרבינו מביא בספר המידות )צדקה  כט(. "על 
ידי צדקה בא אמונה" כי על ידי מצוות הצדקה מתעורר 
שוב הרצון של האדם, וכן גם המטבע הוא עגול. ולכן 
ביקש מהם משה את נדבת ליבם למשכן ואת מחצית 
השקל, כדי לתקן את הרצון, אך מצוות הצדקה היא 
שיתנו אותו דווקא בשמחה ובהתלהבות, כי כמו שהם 
זרקו לאש את הזהב בהתלהבות ויצא ממנו עגל, כך 
גם עליהם לתת צדקה בשמחה, וזה מה שכתוב הראה 
לו הקב"ה מטבע של אש", של אש דייקא היינו לתת 
את הצדקה באש של התלהבות. יהי רצון שנזכה לומר 
בכל יום בכונה הראויה את ה"  אֲנִי מַאֲמִין בֶּאֱמוּנָה 
שְׁלֵמָה. שֶׁנְּבוּאַת משֶֹׁה רַבֵּנוּ עָלָיו הַשָּׁלוֹם הָיְתָה אֲמִתִּית. 
וכו' וּבְּּכָל דּוֹר ודור, אִיתָא אִתְפַּשְּׁטוּתָא דְּמשֶֹׁה. אכי"ר.

מי שפוגם 
באמונת חכמים 
כשאומרים לו 
"המתן", אזי 
משם הדרך 

כבר מאוד קלה 
להגיד על העגל 
"אלה אלוקיך 

ישראל"
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נס )כמו( של פורים )חלק ב'(

בשבוע שעבר סיפרנו על המושל פרדיננד, על יחסיו הטובים כלפי 
היהודים ועל נאמנותם של היהודים כלפי המושל, עד שיום אחד אירע 
דבר נורא כאשר נגנבו ווילונות היוקרה מביתו של המושל. והגנבה 

נמצאה אצל חיים הישיש, סוחר הבדים.

ליל נדודים עבר על חיים בין כותלי הכלא. באותו 
לילה התקשה חיים להירדם. לא רק פצעי המכות 
הדירו שינה מעיניו, אלא בעיקר הדאגה מפני הצפוי 

לקהילה היהודית כולה.

הוא ביכה על איום הגזירה אשר יצאה מיפי המושל 
שכן ידע היטב שעבדיו אינם חובבים יהודים.  מכל 

ליבו זעק והתחנן להקב"ה וביקשו 
הנכונה.  העצה  את  לו  שייתן 

לקראת הבוקר נרדם.

לפתע, בחלומו, נגלתה לנגד 
עיניו דמותו האצילית של מורו 
ורבו, רבי יהודה ליוואי, המהר"ל 
מפראג זצוק"ל. שנפטר רק שנים 
ספורות קודם לכן. אישיותו ופועלו 
עדיין היו חקוקים בלבבות כל 

יהודי העיר וגם בליבו של חיים.

בחלומו הרגיע אותו המהר"ל, 
והבטיח כי מחר בעזרת ה', יראה 
התעורר  חיים  ה'.  ישועת  את 
מעודד משנתו הקצרה והחטופה. 

בבוקר עם לכתו אל המושל צעד 
בשלווה ובבטחה.

עדיין לא ידע מה יאמר ומה יעשה, אולם בטוח 
היה בהבטחתו של המהר"ל.

***

במעמד חרדק והשרים שב המושל והתרה בחיים 
כי ניתנת לו הזדמנות אחרונה לפתוח את פיו. "אם 
לא", הצביע המושל לעבר החלון, שמעבר לו עמדו 
שורות של חיילים, "יעשו אלה את עבודתם נאמנה".

פתאום, לתדהמת כל הנוכחים, וללא כל הכנה 
מראש, ביקש חרדק את רשות הדיבור, קד קידה 
לפני המושל ואמר: "הוד מעלתך, שתיקתו של 
היהודי נובעת מרצונו לשמור על כבוד המלוכה".

עיניים  אליו  נושאים  הכול  בעוד 

תמהות הסביר את דבריו: "לפני כמה חודשים 
נזקקתי בדחיפות לעשרים וחמישה אלף דוקט זהב. 

חיים הסכים להלוות לי את הכסף תמורת הבטחה 
בשם המושל כי בשנים הבאות לא יתנכלו השלטונות 
ליהודים. כמשכון, הפקדתי בידו את וילונות המלוכה, 
ואת הבטחתי נתתי לו בשם המושל. עם זה דרשתי 
ממנו לתת לי את מילתו לבל יספר 
לאיש על הווילונות שנמסרו לו".

הנוכחים ובהם המושל האזינו 
נדהמים לווידויו של חרדק. הם 
התקשו להבין מה גרם לו להודות 
באשמתו. הלוא בהטלת האשם 
על היהודים היה משתחרר מחובו.

קולו של חרדק השתנק לרגע 
בדבריו:  המשיך  והוא  ברעד 
"יכולתי לשתוק ולא לספר דבר, 
הופיע  בלילה  אתמול  אולם 
בחלומי רבם המנוח של היהודים 
בפראג, ולצידו ה'גולם' המפחיד. 

הרב התרה בי כי אם לא אספר 
היום את כל האמת לפני המושל, מרה תהיה 
אחריתי"... הכול ציפו להמשך דבריו, אך פתאום 

התמוטט חרדק  על הארץ, נפח את רוחו ומת.

***

לאחר הודאתו של חרדק לא היה עוד כל ספק 
בצדקת היהודי.

המושל הורה לשחררו לאלתר, ולבטל את איום 
הגזירה. מאז חגגו יהודי פראג את היום הזה, כעין 

"פורים קטן" זכר לנס שאירע להם.

ליהודים הייתה אורה ושמחה וששון ויקר.

מסירות הנפש של משה התגלו הרחמים של ה', 
שהוא ארך אפיים לצדיקים וגם לרשעים.

לפני שמשה רבינו מסר נפשו על עם ישראל, ה' 
אמר: "מי אשר חטא לי אמחנו מספרי", מי שחטא 

צריך לשלם, הנפש החוטאת היא תמות.

אבל לאחר שמשה רבינו מוסר נפשו ומתפלל 
יומם ולילה ולא מוותר כביכול לה' יתברך, מה קורה 
מיד? מיד מתגלות אליו שלוש עשרה מידות של 
רחמים שבהם כתוב "ארך אפיים", ואומר המדרש 
אף לרשעים, שזו בחינת ההנהגה של ה' שהיא 
הנהגה של אהבה ורחמים, ללא קשר למעשי האדם, 
בבחינת "כי בי חשק", שההנהגה הזו היא השורש 

של מחילת העוונות.

בימים ההם בזמן הזה

ובזמן שלנו שאנחנו רואים את עם ישראל בסכנות 
גדולות, עלינו לתת דגש מרכזי לשיתוף ולאחדות 
שלנו עם כל ישראל. אנחנו לא עובדים את ה' בשביל 
עצמנו! היהדות זו לא "קריירה אישית". היהדות היא 
משימה לאומית שלנו כעם ה'. כל המצוות והתורה 
שלנו הן בשותפות מלאה עם החיילים שמוסרים 
נפשם עלינו, ועם כל יהודי בכל מקום בארץ הקודש 

ובעולם.

וזה גם מחייב אותנו הרבה יותר! כי כל מצוה שלך 
וכל תפילה שלך וכל לימוד תורה שלך זה בשם כל 
ישראל ושייך לכל עם ישראל וזה משפיע על כל 
עם ישראל ועל הנהגת ה' וגילוי אהבתו והשגחתו 
על עם ישראל, אם כן אתה צריך לראות להוסיף 
ולהרבות כוח וזכות לעם ישראל, ולהרגיש קרבה 

ושייכות ואחדות לכל יהודי.

ואם לצערנו אין לנו את מסירות הנפש של משה 
רבינו, שמסר נפשו כפשוטו – לפחות נאמץ לעצמנו 
את ההנהגה הקדושה הזאת שהבאנו בשם הצדיקים 
להגיד על כל דבר "בשם כל ישראל", לחשוב ולכוון 
שיהיה נחשב שכל עם ישראל עשו את המצווה הזו, 
ולהרגיש שכל מה שאנחנו עושים זה בשותפות 

מלאה עם כל יהודי וְלִזְכוּת כל עם ישראל.

ועוד קיבלתי מרבותי, לומר לפני כל מעשה של 
קדושה: "הריני עושה מצווה זו בשביל לשמח את 
בוראי יתברך שמו". כדי לגלות דעתנו שאנחנו רוצים 
שהמצוות יהיו למען שמו יתברך לבד ולא לשם שום 

פנייה ורצון לקבלת שכר.

אם כן מה טוב ומה נעים לצרף את שתי האמירות 
יחד ולפני כל מצווה לומר בפה ולהשתדל לחשוב 
ולכוון את משמעות הדברים בלב: "כל מה שאעשה 
הוא בשם כל ישראל ובשביל לשמח את בוראי 

יתברך שמו".

ובזכות זה נזכה לגילוי הנהגת "כי בי חשק", 
שה' יחזור ויחפוץ בנו וירצנו ויסלח לכל עוונותינו 
ויחזירנו בתשובה שלימה, ותחזינה עינינו בשובו 

לציון ברחמים.

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי שלמה זלמן
אוירבעך זצ"ל
כ' אדר א'

רבי שלמה זלמן אוירבעך

הרב שלמה זלמן אוירבך נולד בכ"ג בתמוז ה'תר"ע, 
היה ראש ישיבת קול תורה, מחשובי פוסקי דורינו, 
נולד בשכונת שערי חסד בירושלים. משפחת אביו 

היא משפחה חסידית, מצאצאי בעל 
התולדות יעקב יוסף מפולנאה.

בילדותו למד בתלמוד תורה עץ 
חיים, לאחר מכן למד בישיבת עץ 
חיים, שם היה לתלמידו המובהק 

של הרב איסר זלמן מלצר.

לאחר נישואיו למד בישיבת עץ 
ומשנת תרצ"ה למד אחר  חיים 
הצהרים גם בכולל של הרב צבי 
ציון",  בני  "מדרש  פרנק,  פסח 
שהתמקד בסדר זרעים ובהלכות 

מצוות התלויות בארץ. 

עשה "שימוש חכמים" אצל "הגאון 
מטשיבין" - רבי דב בריש ווידנפלד, רבי 

שמשון אהרון פולנסקי מטפליק, רבי זליג ראובן בנגיס 
ורבי ליב הורביץ. נודע כפוסק חדשני ומקיף, הבקי 
בחידושי הטכנולוגיה. באדר ה'תש"ט התמנה כראש 
ישיבת קול תורה, תפקיד שבו שימש במשך 46 שנה, 
עד לפטירתו. גר כל חייו בשכונת שערי חסד בירושלים. 
היה מפורסם בעדינותו כלפי הזולת ובמאור פניו כלפי 

כל מי שפגש בו. אף על פי שהוצעו לו תפקידי רבנות 
כמו רבנות העיר ירושלים, ר' שלמה זלמן לא הסכים 

מעולם לשאת במשרה רבנית נוספת..

יהודים רבים הגיעו לביתו ליטול 
ממנו עצה, תושיה וברכה. כאשר 
חזר ממסירת השיעור היומי בישיבת 
'קול תורה', היה מקבל את הקהל 
בסבלנות. בני משפחתו חיממו את 
האוכל פעמים רבות שוב ושוב, 
אך הוא היה עסוק בקבלת הקהל 
הממתין. רק כאשר הגיעה השעה 
15:00, היה מתפנה לאכול, באמרו: 
"איך אפשר לאכול, אחרי ששומעים 
כל כך הרבה צרות של יהודים..." 
באחת הפעמים, כשכבר היה מבוגר 
וחלש, לא הרשו בני ביתו למבקשי 
העצה להיכנס אל ר' שלמה זלמן. 

"הרב חולה", הם הסבירו.

ר' שלמה זלמן זיהה כי אישה אחת עומדת ממתינה 
בחוץ, וביקש להכניסה. כאשר נכנסה, התנצלה ואמרה: 
"הרב חולה, אז אלך ואבוא פעם אחרת", והוא השיב 

לה במתיקות: "זה לא מחלה.

זה הזקנה שלי. אם תבואי מחר, זו תהיה אותה זקנה 

בתוספת עוד יום"...

ר' שלמה זלמן ורעייתו הרבנית חיו כל ימיהם בחיבה 
עצומה, עד כדי כך שבהלווייתה, בשנת ה'תשד"ם, אמר 
בהספד: "רגילים לבקש מחילה מן הנפטר בשעת 
הלוויה . את יודעת, שאין לי על מה לבקש מחילה, משום 
שכל חיינו היו על-פי השולחן ערוך. אך אם בכל זאת 
היה בינינו דבר מה- הריני מבקש מחילה". לתמיהת 
אחד השומעים, השיב ר' שלמה זלמן: "ניסיתי באמת 
להיזכר בכל הדרך מ'שערי חסד' עד הר המנוחות, אם 
היה בינינו משהו- אך לא נזכרתי בכלום. אלא שלבסוף 
חששתי, שאולי בכל זאת היה ביננו משהו שאינני זוכר, 

ולכן ביקשתי סליחה"...

על מידותיו האציליות והתרומיות תקצר 
היריעה לספר את כל מעלותיו אך זאת 

ניקח מדרכי הוד הנהגתו את האיכפתיות 
לזולת את התרומה לעם ישראל.

באדר  בכ'  בירושלים  נפטר  רבינו 
ובהלווייתו   ,)1995 ( ה'תשנ"ה  א' 
ישראל. בני  אלפי  רבבות   השתתפו, 

נקבר בהר המנוחות בירושלים 
עם  כל  ועל  עלינו  תגן  זכותו 

ישראל אמן.

הפרשת חלה, פרק ב'

בשבוע שעבר דיברנו מעט על מעלת הפרשת חלה, 
והבטחנו שנשתדל לגעת בשאלה של הרבה נשים 
שטוענות ובצדק- חלות ביום שישי, זה טעים ואין לזה 

תחליף אבל- זה המתכון הטוב ביותר 
ללחץ ביום שישי וזלילת זמן ואנרגיה.

בואו נתחיל עם הזמן:

אנחנו הולכים ומתקרבים לקראת 
שבתות הקיץ בהן יום שישי יותר 
מאוורר, ואפילו אם נחשוב שניה- 
כניסת שבתות החורף מתחילות  

שעה  של  תוספת  להתאחרזה 
משבתות החורף הקצרות ביותר )בהן הכנסנו שבת 

ב-16:00( אז דבר ראשון, יש לנו כבר שעה פנויה-
פרופורציות!

ם  א מדברים על פרופורציות אז זה באמת ו
עניין של רצון ותכנון מראש.

יום שישי שמתחיל מעוך 
מראש  אירגון  וחסר 
יהיה קשה מאוד לתקן 

אותו.

לכן הדבר הראשון שאת צריכה זה לו"ז- מהן המטלות 
שיש עלי לעשות ומה הזמן העומד לרשותי.

טיפ נוסף לחלות ביום שישי- תמצאי מתכון טוב 
ונוח! )יש לנו אחד כזה, תשלחי לנו 
מייל עם המילים חלה לשבת ותקבלי 
 )al5308000@gmail.com אותו
לפעמים מתכונים מסובכים מידי 
גורמים לנו פשוט לוותר על הרעיון 
כשיש  רק  חלות  ולהכין  מראש 

אורחים וחבל.

ועוד דבר מאוד חשוב, לעיתים בתור 
עקרת בית את צריכה לדעת להשתמש במשאבים 
העומדים לרשותך )ולהתחיל לוותר על שלמות( לדוג' 
אם פעם אחת תלמדי את הבת שלך שכבר בגיל בת 
מצוה להכין את הבצק, זה יקל מעלייך )הכל אותו טעם 
וגם אם לא, ככה היא תלמד גם לתת יד וגם להיכנס 
למטבח(. או למשל אם את מהנשים שעדיין מכינות 
בצק בידיים כי זה הכי טעים,  אפשר לקצר את הדרך 
בעזרת שימוש במקסר, שהוא כבר עושה לך את 
העבודה והטעם לא נופל מעיבוד הבצק בידיים. ואפילו 
תפילות אישיות מהלב תוכלי להכניס בין לבין בהצלחה.

הלכות שבתמוסיף והולך
תפילה בשבת

האישה חייבת להתפלל בשבת כפי שנוהגת 
בשאר ימי השבוע ולכן אם נוהגת להתפלל 
תפילה אחת בכל יום חייבת להתפלל בשבת 
לפחות תפילה אחת ועדיף שתתפלל בערב 
שבת תפילת ערבית של שבת כדי שתצא 
ידי חובת קידוש גם בתפילה, ובבוקר תפילת 

שחרית של שבת.

הטועה בתפילת השבת והתחיל בטעות את ברכת 

אתה חונן לאדם דעת ואפילו אמר את המילים "אתה 

חונן" צריך לסיים את הברכה כרגיל ולאחר ברכת 

חונן הדעת יחזור לנוסח של שבת "אתה קדשת" וכו', 

ואם אמר רק תיבת אתה וחשב לומר חונן ונזכר, יש 

לחלק בזה אם זכור שהוא שבת ימשיך אתה  קידשת 

ואם חשב שהוא חול ימשיך ברכת אתה חונן )שו"ע 

סי' רס"ח ובילקו"י, ועיין בה"ב שחולק(.
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חזק ממני

בית עבודה, עבודה בית, כמובן 3 תפילות ביום, ומה שיהודי מצווה, אבל פחות 
או יותר זה הסדר היום שלי.

בחסדי ה' היה בידי לכסות את ההוצאות הבסיסיות כדי מחיה ותו לא. רק שלפעמים 
אנחנו לא יודעים להעריך את הדברים הפשוטים האלה, הכל ברור מאליו-

ברור שיש לי עבודה, ברור שיש לי מעמד, ברור שיש לי בריאות, ברור שיש ילדים 
שלפעמים חופרים, למה לא בעצם?? עד ש....

עד שיום אחד כמעט נפלו עלי השמים. הבוס שלי נתן לי הזמנה, ולא הזמנה 
לאירוע או כנס עובדים. היתה זו הזמנה לשימוע. על מה ולמה? לא כ"כ הבנתי, 
אני משתדל לתת את כל כולי, אולי קיצוצים, אולי שדרוגים, בכל אופן תוך ימים 

מספר מצאתי את עצמי מחוץ לעבודה ובהלם מוחלט!

איך? למה? מה אני עושה עכשיו? מה אני אומר לאישתי? יש לי להאכיל ילדים... 
המחשבות האלה גמרו לי את טיפת השמחה שעוד נותרה לי.

את עיני נשאתי לשמים בתפילה: "ריבונו של עולם, אתה לבדך זן ומפרנס, אתה 
פירנסת אותי מאז ועד עולם, אתה תמשיך לדאוג לי, בבקשה- שלח לי ישועה."

איך שהוא הגעתי למוקד הישועות של 
"חוט של חסד" שם הציעו לי לערוך פדיון 

נפש.  

"איך פדיון? עכשיו? בדיוק במצב הדחוק 
שלי?" הטחתי צרור שאלות. אך המענה 
שקיבלתי היה משכנע מידי וחזק ממני: "אם 
רואה אדם שמזונותיו מצומצמין יעשה מהם 
צדקה." אז במקום עשיתי פדיון. זקרתי את 
השכל, כי השכל אומר- אין לך, מה אתה 
מבזבז עכשיו?? תקנה לחם וחלב במקום 

לתרום כסף".

יום רודף יום, אני מחפש את עצמי בעולם 
מוצא.   וכך אחרי כמעט ייאוש ושחור בעיניים, קיבלתי טלפון מחבר ולא 

שבתמימות שואל אותי, "תגיד, אני צריך בחור לעבודה דחוף! יש לך מישהו זמין?" 
"ברור" עניתי לו הרי אין יותר זמין ממני עכשיו. וכך זכיתי במשרה טובה יותר, שכר 

גבוה יותר בתוספת זמן פנוי לקביעת עיתים לתורה.

תודה לך אבא שכיוונת את ליבי לתת, מנתינה רק מרוויחים.

“בתחבולות עשה מלחמה”

כולנו יודעים כמה קשה להתגבר בשעת הניסיון ולהגיד 'לא' ליצר 
הרע. באים הצדיקים ומלמדים אותנו עצה: אם אין לך כוח להתגבר 
על היצר הרע מכול וכול, אתה יכול פשוט לדחות אותו בכמה רגעים. 

תגיד ליצר הרע שלך: אין בעיה, אבל עוד חמש דקות.

לדוגמא, אם הכעס גואה בתוכך ואתה מרגיש שאין לך יכולת 
לעצור את עצמך – תנסה את זה: תגיד לעצמך, אני אכעס ואצעק 
כמה שאני רוצה, אבל עוד חמש דקות. אני רק אצא למרפסת או 

להליכה קצרה לנשום אוויר ואני חוזר לכעוס.

רוב הסיכויים שאתה כבר לא תכעס יותר; אבל גם אם תכעס, זה 
יהיה הרבה יותר בשליטה עצמית.

כי כל הכוח של היצר הרע הוא כוח החיפזון. היצר הרע מקבל את 
הכוח להכשיל את האדם כאן ועכשיו, יש לו חלון הזדמנויות קצר, 
והוא יודע שהוא חייב להלחיץ אותך להקשיב לו מיד, כי אם תהיה 
לך מעט המתנה ויישוב הדעת – אתה כבר תתגבר עליו בקלי קלות. 

ולכן העצה של ההמתנה, 
העצה  היא  הדחייה, 
כנגד  ביותר  החזקה 
כל תאווה ומידה רעה.

הזאת  העצה  אבל 
עוזרת רק למי שבאמת 
רוצה להתגבר. מי שלא 
לא  דבר  שום  רוצה, 

יעזור לו.

לומדים  זה  ואת 
 . ו נ של מהפרשה 
את  מבלבל  השטן 
עם ישראל. הם טועים 
וחושבים  ן  בחשבו
שמשה רבינו כבר לא 
יחזור, וכך היצר הרע 
אותם לעשות  מסית 
עגל. הבעיה הגדולה 
היא שהם עשו את זה 
בבהלה ובחיפזון. אהרן 
הסוד  את  ידע  הכהן 
אותם  לדחות  וניסה 
ואמר להם חג  ביום, 
לה' מחר, כמו שמשה 

רבינו דחה את קורח למחר.

יהודי כשר היה מיישב דעתו וכל הכוח של היצר הרע היה נשבר; 
אבל הערב רב וקורח, רק המשיכו להלהיב את היצר הרע ולהסית 
את עם ישראל, ולא עשו יישוב הדעת אפילו לרגע אחד, ואת התוצאה 

הקשה כולנו יודעים.

לכן, על אף שמידת הזריזות בעבודת ה' רצויה ומשובחת ומעידה 
על אהבת ה' – עם כל זאת, החיפזון וחוסר יישוב הדעת הוא מידה 

רעה הגורמת כמעט לכל החטאים.

ה' יזכנו ליישוב דעת ולזריזות דקדושה. שבת שלום.

פודה ומציל
סיפורי ישועה מפדיון נפש

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, ומלא ישועות אצלכם בבית

02-5308000 | 052-6672221

כשרוצים ישועה באמת! 02-5308000פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש שליט"א
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נפלא לדעת.
מנפלאות הבריאה לילדים ומבוגרים

ענני גלים
יש ים בשמים? התשובה היא לא, כמובן שלא אבל 
לפעמים ישנם עננים הנראים לנו כמו גלי ים, ממש 
כאילו הים נמצא מעלנו, לתופעה הזאת קוראים  ענני 
קלוין-הלמהולץ ותנחשו למה? על שם המדענים שחקרו 

את התופעה הזאת.

התופעה מתפתחת כשאר ישנה מהירות אוויר חזקה 
שנעה על משטח מתמשך של נוזל או כאשר רוח חזקה 
נעה בין שני משטחים )עננים במילים שלנו( של נוזל. 
וכמו שאנחנו כבר יודעים מהגשם שעננים זה אכן נוזל. 
הגודל והעוצמה של הענני גלים תלויה בכמות הנפח 

והדחיסות של הגלים

המרהיבה  בתופעה  לצפות  ניתן  היכן 
הזאת? גם אני שאלתי! ובכן בעיקר מעל ים, 
אך תופעה דומה שנקראת התעבות 
עננים נראית גם היא כמו גלי ים 
רק שוצפים יותר, ניתן לראות 
גם ברחובות עיר בחורף סוער- 
כמו שתראו בתמונה השמאלית 
שצולמה בחורף רגיל מעל גגות 

בארה"ב.

היה כייף איתכם, נתראה בשבוע הבא 
בעזרת השם.

תמונה נדירה של ענני גלים מרהיבים המרחפים מעל ים, כמו שאתם רואים העננים ממש נותנים 
תחושה של ים בשמים.

התעבות עננים, תופעה מזכירה מאוד את ענני ענני גלים עוצמתיים יותר, גם כן מעל ים
הגלים )צורת הגלים שונה, תופעה כזאת בדרך 

כלל תופיעה לפני סערה

זוכה פרשת משפטים: יעקב ישראל אליאס, חיפה.זוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

תשובה: מטבע של חצי שקל מתקופת שילטון רומי בארץ ישראל
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חזרה לשיגרה, פרק ח' 

הורים יקרים! עלינו לדעת, שכאשר אנחנו מחליטים 
על יישום "חוק" בבית, והחוק אכן תואם את גיל הילד 
והסברנו לילד את חשיבות החוק והוא מוכן לעבוד 
איתנו בשיתוף פעולה מלא )כי אם זה בכפיה- חבל על 
הזמן, החוק יהיה סיבה למריבה והרי זוהי לא מטרתנו(, 
עלינו לעבוד עם הילד בשלבים. כאשר בתחילת ההרגל, 
המעורבות שלנו נמצאת ביחס של 90% מעורבות 
ואחריות ההורים ו-10% מעורבות ואחריות הילד. עם 
הזמן, תוך כדי אימון והרגל הילד, ע"י מבצעים שונים 
ושיטות החיזוק שהזכרנו, המעורבות שלנו יורדת 

ופוחתת עד למינימום, כאשר אנחנו רק מעודדים 
ומפרגנים על מנת לשמור על ההרגל, עד 

שהוא יוכל ליישם לבד ובקלות את החוק. 

עקביות

תנאי הכרחי להצליח, הוא 
עקביות. ולכן עלינו לעמוד על 
כך שהחוק "יתבצע תמיד".  אני 
לא מתכוון, שמרגע שהתחלנו 

לעבוד עם חוקים עלינו להיהפך 
לפקחי חנייה טרדניים הממתינים 

לטרף, אלא הכוונה ב-"יתבצע תמיד" 
שנדע לשים לב שהחוק אכן מתבצע לכל 

אורך תקופת ההרגל שקבענו. להרגל חוק יש 
תוכנית מסודרת, ועל מנת להצליח, עלינו לעבוד לפי 

עיקרי התוכנית.

חוק, התיק של דודי

נחזור לסיפור עם דודי בן ה-שבע וחצי הלומד בכיתה 
ב' )הסיפור בפתיח משבוע שעבר(: לדודי היה מנהג 
מרגיז: בכל צהריים, כאשר הוא חוזר מבית הספר, 
הוא זורק את תיקו בכניסה ומיד רץ לשחק בחדרו.
ההורים החליטו שכאשר הוא חוזר הביתה בצהריים 
מבית הספר- מוטלת עליו האחריות להניח את תיק 
בית הספר בחדרו ליד הארון. אמא הסבירה לדודי את 
מטרת החוק- להרגיל אותו לסדר, לא לגרום לחפצים 
מיותרים להתגלגל בסלון, למנוע את פתיחת התיק 

ע"י אחים קטנים וכו'. 

מדבקות גדולות ומדבקות קטנות 

אמא ודודי הכינו שלט יפה ודודי הדביק אותו לתזכורת 

על הארון שלו. אמא הדביקה לדודי דף מבצע על 
המקרר.  דף המבצע היה מחולק לשני חלקים. בחלק 
העליון היו עשרה ריבועים גדולים ומעליהם התנוססה 
הכותרת "אני מצטיין במבצע התיק" ומתחתיה הסבר: 
מדבקת חיוך גדולה על שימת התיק במקום ללא 
תזכורת. בחלק התחתון היו עשרים ריבועים קטנים 
ומעליהם התנוססה הכותרת "אני מצטיין במבצע" 
ומתחתיה הסבר: מדבקת חיוך קטנה על שימת התיק 
במקום עם תזכורת. תפקיד האם במבצע היה, לבדוק 
לאחר ארוחת הצהריים אם החוק מיושם, היא הייתה 
צריכה להיכנס לחדר ולוודא שאכן התיק מונח ליד 

הארון.

תוכנית הליווי 90/10

ליוותה את דודי מיד  בתחילה אמא 
בכניסתו לבית לכיוון החדר, וברגע 
את  מוריד  הוא  כי  לב  ששמה 
היא הזכירה  התיק בכניסה, 
לו: "כנראה אתה כבר מתכונן 
לשים את התיק במקום, יופי אני 
שמחה שאתה מסודר". לאחר 
שבועיים של תרגולת צמודה, היא 
הפסיקה לתמוך בו ליישם את החוק 
בצורת סיוע פיזי, ועברה לסיוע ותזכורת 
ברמה המילולית, היא שאלה אותו: "דודי התיק 
במקומו?! אני רוצה לשים לך מדבקה! כאשר התיק 
אכן היה במקומו דודי קיבל מדבקת חיוך גדולה בחלק 
העליון של טבלת ההצטיינות שעל המקרר. כאשר 
התיק לא היה מונח במקומו ודודי היה צריך להיעזר 
בתזכורת של אמא, הוא קיבל מדבקת חיוך קטנה 
בחלק התחתון של טבלת ההצטיינות. אמא פירגנה 
לדודי כל הזמן, שיבחה אותו על המאמץ והרצון שהוא 
משקיע ביישום החוק, שוחחה איתו על קשייו וכמובן 
הבטיחה לקנות לדודי פרס יפה שהוא כבר ראה בחנות 
המשחקים, במידה ואכן יתמיד במבצע והוא יצבור 10 
חיוכים גדולים או 20 חיוכים קטנים. מדד ההצלחה של 
המבצע היה, כאשר דודי יצבור יותר מדבקות גדולות 

בפרק זמן קצר.

עניין של התמדה

עברו חודשיים מתחילת המבצע, דודי כבר קיבל 
מספר פרסים ואמא כבר הספיקה לשכוח מהמבצע. 

יום אחד תוך כדי הזזת המקרר להוציא את המוצץ 
של התינוקת שהתגלגל פנימה, אמא מצאה את דף 
המבצע השלישי! "מעניין מה קורה עם המבצע הזה?!" 
היא אמרה לעצמה. הבדיקה בימים הקרובים הובילה 
אותה למסקנה- שדודי לא כ"כ מתמיד במבצע וברוב 
השבוע התיק לא מונח במקומו הקבוע. מה קרה??? 
הרי לכאורה עברו חודשיים וההרגל היה צריך להיות 
כבר לטבע?! אז האמת היא- שהבעיה לא רק אצל 
דודי. דודי מבחינתו היה די בסדר! הבעיה העיקרית 
נמצאת בעצם אצל אמו שאכן היא עשתה מאמצים 
גדולים לעזור ולתמוך בדודי להצליח במבצע, אלא 
שפרט אחד "התפקשש".  אמו של דודי שבטבעה הינה 
חלשת אופי, כבר לאחר החודש הראשון של המבצע, 
היא התקשתה להתמיד בחלקה במבצע. לא כל יום 
היא זכרה לבדוק ולשאול, ואפילו מידי פעם היא ויתרה 
לדודי והוא קיבל מדבקה גם כאשר לא היה התיק 
במקומו. דודי אכן היה יכול להצליח מאוד במבצע, 

על אף שלקח לו זמן רב להתרגל, אבל...

מסקנה חינוכית חשובה!!! 

במידה ואנו ההורים יודעים שאנו חלשי אופי או 
"וותרנים" עלינו קודם לעבוד על עצמנו, ורק אחר 
כך לנסות להפעיל חוקים שמראש עלולים להיהפך 
"לכישלון". המסגרת בבית עוזרת בעיקר לנו ההורים, 
ולכן במידה והבעיה נמצאת אצלנו )כמו אופי חלש 
או קושי עם עקביות(, עלינו לשנות גישה בכדי שנוכל 

לחנך את ילדינו כפי שה' רוצה.

כאשר נהיה בעצמנו מחונכים, ונדע בבירור מה אנו 
רוצים להשיג, נצליח ביתר קלות להתמודד עם כל 
בעיה שעלולה להתעורר בהרגל ואימון הילד ליישום 
החוק. במידה ואנו מכירים את עצמנו שאנו זקוקים 
ל"תומך" או לאיש מקצוע שיכוון, זה הזמן להתקשר!

בהצלחה.

בדיחות הדעת

איש אחד לא הרגיש טוב, הרופא בדק אותו, 
ואמר לו: "אתה זקוק לאמבטייה מלאת מים 
חמים וכוס מיץ פעמיים ביום." כעבור שבוע 
המטופל חוזר ומתלונן: "דוקטור, אחרי שאני 
שותה אמבטיה מלאת מים חמים כבר אין לי 

כוח גם לשתות את המיץ..."

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 
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